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Jens-Frederik Nielsen 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at pålægge Naalakkersuisut om at fremsætte ændringsforslag til 

Landstingslov nr. 19 af 30. oktober 1992, som blandt andet ændret ved Inatsitutlov nr. 23 af 18. 

november 2019, med det formål at fjerne afgiften på chokolade og chokoladevarer af enhver art (ikke 

kakao), lakrids og lakridsvarer af enhver art, marcipan og marcipanvarer af enhver art, karameller, 

bonboner, bolsjer o. lign., såvel sukkerholdigt som sukkerfrit, som angivet i § 1, stk. 1, nr. 2. 

(Inatsisartut medlem Aqqalu C. Jerimiassen, Atassut) 

(1. behandling) 

 

Tak til Inatsisartutmedlem Aqqalu C. Jerimiassen for forslaget. 

 

I Demokraatit ønsker vi, at borgerne skal beholde flere af deres egne penge, og vi ønsker, at borgernes 

købekraft bliver forbedret. Det skal ingen være i tvivl om. 

 

Men vi er nødt til at se alting i en helhed. Vi er nødt til at indrette vores skatte- og afgiftssystem på den 

mest retfærdige måde for borgerne og på en måde, så det er nemt og enkelt at forstå og administrere. I 

den forbindelse er det vigtigt for os at pointere, at vi ikke er med i Naalakkersuisuts skatte- og 

afgiftsreform, da den er alt, alt for uambitiøs. Denne såkaldte reform handler udelukkende om at flytte 

penge fra den ene lomme til den anden. Vi er nødt til at have højere ambitioner. 

 

Med dette forslag ønsker Inatsisartutmedlem Aqqalu C. Jerimiassen at fjerne afgiften på slik. Vi er enige i, 

at afgiften er for høj og bør sænkes. Men som sagt er vi også nødt til at se tingene i en helhed. En komplet 

fjernelse af afgiften på slik vil alt andet lige betyde, at udgifterne til behandlinger i Sundhedsvæsenet 

kommer til at stige, da der vil blive solgt og indtaget flere usunde varer. Her mener vi fra Demokraatit, at 

pengene ville være bedre brugt på at sænke eller fjerne andre afgifter eller ved at sænke skatten. 

 

Som sagt er det vigtigste for os dog, at befolkningen får flere penge mellem hænderne og at befolkningen 

får forøget sin købekraft. Det her er Inatsisartutmedlem Aqqalu C. Jerimiassens bud, og det respekterer vi. 

 

Vi konstaterer, at Naalakkersuisut er kommet med et ændringsforslag, der relaterer sig til koalitionens egen 

såkaldte skatte- og afgiftsreform, hvilket tyder på, at der ikke er meget at forhandle om, idet denne jo 

allerede har et flertal bag sig. Sagt anderledes, så har IA og Siumut jo allerede lagt sig fast på deres linje. 

 

Vi vil dog alligevel opfordre Finans- og Skatteudvalget til at arbejde seriøst med dette forslag, og prøve at 

finde et kompromis, der sikrer billigere priser på slik uden at kompromittere befolkningens sundhed. 

 

Vi indstiller med disse ord forslaget og Naalakkersuisuts ændringsforslag til yderligere behandling i Finans- 

og Skatteudvalget. 


